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فاضلی عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
گفت: مصوبه بودجــه ۱۴۰۱ مربوط به حذف ارز 
ترجیحی بدین نحوه تصویب شد که نباید ارز دارو 
حذف شــود اما این دولت بود که ارز دارو را حذف 

کرد.
ملک فاضلی در گفت و گو با بازار، با اشاره به کمبود و افزایش 
قیمت دارو در کشور بیان کرد: علت گرانی و کمبود اخیر دارو 
مربوط به امروز و دیروز نیست.وی بیان کرد: وقتی ما دست به 
یک اقدام غیر کارشناسی می زنیم حتما چهار ماه بعد نتیجه ان 
را دریافــت خواهیم کرد از این رو وقتی ما ارز ۴۲۰۰ تومانی را 
حذف می کردیم باید می دانستیم که روزی قیمت دارو افزایش 

پیدا می کند.
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس تصریح کرد: ما ارز 
۴۲۰۰ را برای موضوعی که اساس و حیات جامعه به آن گره 

خورده، یعنی دارو، به ناگهان حذف کردیم.
وی با اشاره به اینکه بنده موافق حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی دارو 
نبودم، تاکید کرد: دلیلی ندارد هر وقتی که ما نمی توانیم نظارت 
درستی انجام دهیم برویم و به کل ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف 
کنیم.عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی 
بیان کرد: به اعتقاد بنده هر جا نظارتی نقص دارد باید برویم و 

ریشه یابی کنیم و علت مشکلات را دریابیم.
وی تاکید کرد: اگر ما می خواستیم ارز را در راستای تامین دارو 
و کالاهای اساسی خرج کنیم باید از ۴ سال پیش اقداماتمان 
را شــروع می کردیم و باید یک برنامه مدونی را برای وزارت 
بهداشــت در نظر می گرفتیم تا این وزارتخانه بداند قصد دارد 
چه کار کند.این نماینده مجلس با بیان اینکه نباید ارز دارو قطع 
می شد، بیان کرد: ما مخالف قطع شــدن ارز دارو بودیم و در 
کمیسیون تلفیق مجلس هم روی این مسئله صحه گذاشته 

شد.این نماینده مجلس تاکید کرد: البته مصوبه بودجه ۱۴۰۱ 
مربوط به حذف ارز ترجیحی بدین نحوه تصویب شد که نباید ارز 
دارو حذف شود و ریاست مجلس هم بر روی عدم حذف ارز دارو 
تاکید کردند و اذعان داشتند که ارز دارو حذف نخواهد شد اما این 
دولــت بود که ارز دارو حذف کرد چراکه دولت تعهد کرد ارزی 
را که قرار است به دارو داده شود برای جبران به صورت پول و 
در قالب کالابرگ تامین می کند که این مسئله صورت نگرفت 
برای اینکه سازمان برنامه و بودجه با قفل کردن همه برنامه ها و 
بودجه ها فکر می کند هنر کرده است و نتیجه آن چیزی است 

که قابل مشاهده است.
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس تاکید کرد: متاسفانه 
این تصمیمات موجب نارضایتی مردم شده است این در حالی 
است که ۹۰ درصد نارضایتی مردم مربوط به مشکلات معیشتی 

است.

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با بازار مطرح کرد:

هنر سازمان برنامه و بودجه در قفل کردن منابع!  ایران و آژانس طبق »پادمان« 
مشکلی با هم ندارند

رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان گفت: امروز طرفین برجام می خواهند 
بازگردند؟ بسم الله بازگردند و طبق همان برجام عمل کنند. ایران هیچ کاری که 
آژانس از آن مطلع نباشد، انجام نداده و نمی دهد و فعالیت های ما همگی در 

چارچوب مقررات است.
محمد اسلامی در گفت وگو با ایلنا، درباره این که گفته شده با سفر گروسی به ایران موافقت 
شده است، گفت: این سفر برای وقتی بود که از سیاست فشار استفاده نکنند، حرکت های سیاسی 
و آوردن عبارات غیرواقعی و غیرحرفه ای در شرایطی که گفت وگو وجود دارد و مذاکرات مسیر 
خودش را طی کرده است، در راستای همان سیاست شکست خورده فشار حداکثری است که از 
نظر ما مردود است.رئیس سازمان انرژی اتمی ایران در خصوص این که باتوجه تلاش برای به 
حل اختلاف های ایران و آژانس در میان تشدید کارشکنی های کشورهای غربی تا چه میزان به 
همکاری ایران و آژانس می توان امیدوار بود، بیان کرد: ایران و آژانس طبق پادمان هیچ مشکلی 
ندارند. ملاک برای همکاری ما با آژانس پادمان است؛ پادمان و NPT ظوابط نوشته شده ای 
دارند، باید رعایت کنیم و آژانس هم بارها در این خصوص گزارش داده اســت.وی با اشاره به 
این که موارد ادعایی و اتهامی چیز جدیدی نیست، عنوان کرد: این مکان ها جدید نیستند، ۲۰ سال 
است که مطرح می کنند. ۲۰ سال است که بر ایران فشار می آوردند که این فشارهای۲۰ سال 

گذشته موجب مذاکرات مستمر شده است.
اسلامی یادآور شد: دولت های گوناگون مذاکره کردند و حاصلش برجام شد، از برجام بیرون 
رفتند و به تعهدات خودشان پای بند نبودند، امروز می خواهند بازگردند؟ بسم  الله، تشریف بیاورند؛ 
همانی که در برجام توافق شده ملاک است. موارد ادعایی و اتهامی را کنار بگذارند، ایران خودش 
را محدود کرد که اعتمادسازی کند و فقط ایران در این توافق ماند؛ طرفین تعهدات خودشان را 
اجرا نکردند.وی تاکید کرد: امروز اگر می خواهند به برجام بازگردند، بسم الله بازگردند و طبق همان 
برجام عمل کنند.اسلامی درباره این که ایران بازگشت طرفین را راستی آزمایی می کند، گفت: 
ایران هیچ کاری که آژانس از آن مطلع نباشد، انجام نداده و نمی دهد و فعالیت های ما همگی در 

چارچوب مقررات است.

انتقاد نماینده مجلس از سازمان هواپیمایی کشوری
افزایش قیمت بلیت هواپیما بی ضابطه شد

عضو کمیسیون عمران مجلس با اشاره به افزایش قیمت بلیت هواپیما، گفت: 
با وجود جلسات متعدد با ســازمان هواپیمایی کشوری، اما شاهد افزایش 

بی ضابطه قیمت ها هستیم.
به گزارش تسنیم، عبدالجلال ایری با اشاره به گرانی بلیت پروازهای داخلی اظهار کرد: علی 
رغم اینکه کمیسیون عمران مجلس بارها با وزیر راه و شهرسازی و مسئولان سازمان هواپیمایی 
کشوری در خصوص ساماندهی نرخ بلیط هواپیما جلسه برگزار کرده کماکان شاهد افزایش 
بی ضابطه قیمت ها هستیم.وی با بیان اینکه گرانی و عدم ثبات در نرخ بلیط هواپیما موجب 
نارضایتی مردم شده است، افزود: وضعیت ناوگان هوایی کشور در شرایط نامطلوبی قرار داشته و 
اینکه هزینه نگهداری هواپیماها به دلیل نوسانات اقتصادی افزایش پیدا کرده قابل درک است و 
کمیسیون نیز همواره کمک  رسان شرکت های هواپیمایی در این حوزه بوده است. اما افزایش بلیط 

خارج از قوانین، به هیچ عنوان قابل قبول نیست.
سخنگوی کمیسیون عمران مجلس به خانه ملت گفت: سازمان هواپیمایی باید با دقت به 

عملکرد شرکت های هواپیمایی نظارت کند تا بی نظمی و تخلف به امری عادی تبدیل نشود.
ایری ادامه داد: هرچند متاسفانه مشخص نیست این سازمان دقیقاً چه کاری انجام می دهد  که 
تا این میزان شاهد بی نظمی در عملکرد ایرلاین ها در تعیین نرخ بلیط و در زمان پروازها هستیم. 
داشتن پروازی بدون دردسر، بدون تاخیر و با قیمت منطقی حق ابتدایی شهروندان است، لذا نباید 
برای اجرای هر قانون و مدیریت هر سازمان و ارگانی به دنبال مسئولان بدویم و تذکر دهیم تا 

کاری درست انجام شود.

انتقاد شدید همتی:
 وضع موجود نتیجه حکمرانی غلط شماست
رییس پیشین بانک مرکزی با انتشار توییتی از وضع موجود انتقاد کرد.

به گزارش اقتصادآنلاین، عبدالناصر همتی، رییس اسبق بانک مرکزی با در توییتی نوشت: 
»مذاکرات را با تصورات موهوم به زمســتانی که فقط شــامل حال مردم ایران شد، موکول و 

دریچه امید را بستید.اقتصاد و معیشت مردم را با بی تدبیری و ناکارآمدی به وضع فعلی رساندید.
گشت ارشاد را بی محابا تشدید کرده و گوشها را بر روی مطالبات زنان و جوانان بستید.وضع 

موجود نتیجه حکمرانی غلط شماست.«

قانون پایانه های فروشگاهی به شفافیت در نظام 
مالیاتی و نظارت بر قیمت کالاها منجر می شود

نماینده مردم در مجلس گفت: با هوشمندســازی نظــام مالیاتی و اجرای قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان شفافیت و نظارت بر قیمت کالاها و خدمات 

را شاهد خواهیم بود.
به گزارش بازار، علی اکبر کریمی، در باره اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان اظهار 
داشت: یکی از منطقی ترین راه ها این است که از فروش کالا یا ارائه هر خدمتی از عمده فروشان تا خرده 
فرشان در سامانه به ثبت برسد و بر اساس درآمد واقعی مالیات اخذ شود.وی افزود: اجرای قانون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مودیان این امکان را به تولیدکنندگان و فروشندگان می دهد تا به صورت بر خط به 
سامانه مالیاتی متصل و صورتحساب الکترونیکی صادر کنند.نماینده مردم اراک در مجلس با بیان اینکه 
قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان، عدالت اجتماعی را به همراه خواهد داشت گفت: پیش از 
اجرای این قانون اختلاف بین مودیان و اصناف که خدمات یا کالایی در جامعه عرضه می کردند وجود 
داشت که میزان اخذ مالیات به صورت واقعی نیست و بیش از درآمد آنهاست.وی ادامه داد: بسیاری از 
کسبه و مودیان مالیاتی نسبت به مبلغ مالیات اعتراض داشتند و این مبالغ را اجحاف می دانستند این در 
حالی اســت که اکنون با اجرای این قانون و اطلاعات ثبت شده در سامانه مالیات به صورت واقعی و 
هوشمند دریافت می شود.این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه قانون مالیات مستقیم و مالیات بر ارزش 
افزوده در این قانون پایانه های فروشگاهی مدنظر قرار گرفته است گفت: این سامانه امکانی را فراهم 
می کند تا در فضای شــفاف میزان فروش، درآمد، مالیات بر ارزش افزوده و مالیات بر درآمد تعیین و 
مشخص شود.وی بیان داشت: قانون پایانه های فروشگاهی در همه زنجیره تولید تا فروش حاکم است و 
از زمان تولید کالا در کارخانه تا رسیدن به دست خرده فروش را رصد و پایش می کند.کریمی با اشاره به 
اینکه قانون پایانه های فروشگاهی اعمال کنترل قیمت ها را نیز دارد گفت: این قانون حلقه مفقوده از تولید 
تا عرضه است و با ثبت قیمت ها در سامانه این امکان وجود ندارد تا در حق مردم اجحاف شود.وی گفت: 
این قانون بستر سیستم نظارت دولتی بر فروشگاه ها و ارائه خدمات را فراهم و از ایجاد تورم افسار گسیخته 
و گران فروشی جلوگیری خواهد می کند.نماینده مردم در مجلس با اهتمام بر اینکه یکی از راهکارهای 
اساسی برای اصلاح نظام اقتصادی بحث شفافیت است گفت: در همه ابعاد و زمینه ها تلاش می شود تا با 
هوشمندسازی و اصلاح ساختارها، به شفافیت پرداخته و توسعه عدالت اقتصادی را در جامعه شاهد باشیم.

حباب سکه بزرگ تر شد
رییس اسبق اتحادیه طلا و سکه با بیان این که یک هفته کم نوسانی را پشت سر 
گذاشــتیم و قیمت ها از یک ثبات نسبی برخوردار بود، گفت: پیش بینی می شود با 
توجه به شرایط فعلی چه از نظر اقتصادی و چه از نظر سیاسی، قیمت ها تا دوشنبه 

تغییری نکند.
روند یک هفته گذشته بازار طلا و سکه و نوسان اندک قیمت ها، از نوسان اندک قیمت ها حکایت دارد، 
تا جایی که تحلیلگران بازار در بررسی روند بازار، از احتیاطی می گویند که سکه بازان و خریداران طلا 
ترجیح داده اند داشته باشند و کمترین خرید و فروش در این هفته اتفاق افتاده است.بر همین اساس، بازار 
طلا و سکه یک هفته ملایم و کم نوسان را پشت سر گذرانده است. در همین رابطه، محمد کشتی آرای، 
کارشناس بازار طلا در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین درباره روند یک هفته گذسته بازار طلا و سکه 
گفت: هفته قبل اوراق سکه اجرایی شد که بیشتر روی کاهش حباب سکه اثر گذاشت.وی با بیان اینکه 
ما یک هفته جالب را پشت سر گذاشتیم، افزود: البته هفته پرنوسانی را در هفته قبل داشتیم و حباب سکه 
به بالاترین رقم خود رسیده بود و حدود ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان حباب روی سکه ایجاد کرده بود.
رییس اسبق اتحادیه طلا و جواهر متذکر شد: در این هفته ما به طور متوسط ۷ دلار کاهش قیمت جهانی 
طلا را داشتیم و به جز کاهش ۷ دلاری، قیمت ارز هم نوسانات کمی داشت. این هفته نوسان قیمت 
ارز نسبت به هفته های قبل خیلی کم بود و قیمت دلار در محدوده ۳۵ هزار و ۱۵۰ تومان تا ۳۵ هزار و 
۵۰۰ تومان در نوسان بود.کشتی آرای با بیان این که قیمت جهانی طلا هم نوسان کمی داشت، تصریح 
کرد: با توجه به محاسبه ای که من داشتم، در مجموع در طول یک هفته اخیر قیمت اونس جهانی به 
طور متوسط ۷ دلار کاهش داشته و قیمت ارز تغییری نکرده است. بر این اساس، قیمت سکه طرح جدید 
و طرح قدیم ۳۰۰ هزار تومان افزایش داشته که این افزایش به نوعی حباب سکه بوده است.وی با بیان 
این که قیمت نیم سکه، ربع سکه و سکه گرمی تغییری نکرده است، عنوان کرد: قیمت سکه طرح قدیم 
در آخرین معاملات دیروز ۱۵ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و ســکه طرح جدید ۱۶ میلیون و ۳۰۰ هزار 
تومان بود که همان طور که گفتم، نسبت به ابتدای هفته ۳۰۰ هزار تومان افزایش قیمت داشته است.این 
کارشناس بازار طلا و سکه متذکر شد: نیم سکه ۸ میلیون و ۸۵۰ هزار تومان بود، ربع سکه ۵ میلیون و 
۸۵۰ هزار تومان و سکه های یک گرمی هم ۳ میلیون و ۳۵۰ هزار تومان قیمت داشت که نسبت به ابتدای 
هفته تغییری نداشته است.کشتی آرای با اشاره به روند قیمت طلا، گفت: قیمت هر گرم طلای ۱۸عیار 
هم یک میلیون و ۴۸۹ هزار تومان دیروز بود که روز شنبه هم همین رقم را داشت.وی افزود: اما نکته 
این جاست که حباب سکه از یک میلیون و ۴۰۰ هزار تومان در ابتدای هفته به یک میلیون و ۷۰۰ هزار 
تومان افزایش پیدا کرده که حدود ۳۰۰ هزار تومان افزایش حباب را داشتیم.رییس اسبق اتحادیه طلا و 
سکه با بیان این که یک هفته کم نوسانی را پشت سر گذاشتیم و قیمت ها از یک ثبات نسبی برخوردار 
بود، عنوان کرد: پیش بینی می شود که با توجه به شرایط فعلی چه از نظر اقتصادی و چه از نظر سیاسی، 

قیمت ها تا دوشنبه تغییری نکند.

اخبار کوتاه 

نماینده مجلس گفت: امروز اگر  مجلس 
بخواهد از تصمیم خــود درباره حذف ارز 
ترجیحی بازگردد، باید دید آیا ارز داریم یا 
خیر، وقتی ارز نداریم چه می خواهیم کنیم؟

مسعود پزشکیان در گفت وگو با ایلنا، درباره این که 
برخی از این گلایه دارند که در برخی موارد خواست 
عمومی چندان برای مسئولان حائز اهمیت نیست؛ 
به طوری که در مسئله انتخاب رئیس سازمان مناطق 
آزاد و یا تیــم مذاکره کننده و امثال این تصمیمات 

مشــاهده می کنیم افرادی را به کار می گیرنــد که چندان اعتقادی به جایگاه و 
مســندی که قرار گرفته اند ندارند، گفت: تنها به دولت ربطی ندارد، این ها یک 
تیمی دارند. بالاخره گفته شده گذشته ها بد هستند و مدیریت شان هم بد است، 
بچه های مذهبی، انقلابی یا غیرانقلابی و یا هر چیزی که می گویند همین بوده 
که در چنته داشتند و ارائه دادند.نماینده مردم تبریز خاطرنشان کرد: ما را که قبول 
ندارند و نمی آیند از ما کسی را بیاورند. حال هم می گویند اینها بد هستند، می آیند 
آدم هایی را می آورند که تجربه کمتر، مهارت کمتر و علم کمتری دارند و نتیجه اش 

همین می شود که اتفاق افتاده است.وی تاکید کرد: 
به جای اینکه بیایند وحدت و انسجام را حفظ کنند 
و از تجربه ای که پیشینیان داشتند، استفاده شود و با 
همکاری آنها جلو بروند، آنها را حذف می کنند و صفر 
کیلومتر می آورند و یا با کیلومتر پایین تر می آورند که 
مشکل ایجاد می شود. پزشکیان درباره این که در 
بحث دارو ۲ بار به طور جدی در مجلس صحبت 
شده اما به نتیجه ای نرسیده است تا چه زمانی باید 
شاهد این وضعیت باشیم، بیان کرد: این بحث ها هم 
در دولت و هم در مجلس فایده ای ندارد. مجلس زمانی که خودش داشت درباره 
ارز تصمیم می گرفت، می توانست درست تصمیم بگیرد، هنگامی که مجلس آمد و 
خواست ارز ترجیحی را کلا حذف کند و مراعات  نهاده های دامی، دارو و تجهیزات 

پزشکی را نکرد، نتیجه همین می شود که می بینیم.
وی درخصوص اینکه باتوجه به نتایج به دست آمده آیا مجلس نمی خواهد از 
این تصمیم بازگردد، گفت: بازگشتن هم به این برمی گردد که آیا این ها ارز دارند؟ 

صحبت بعدی، داشتن آن ارز است، وقتی ارز نداریم، می خواهیم چه کنیم؟

گفت:  مجلس  کارگری  فراکسیون  رئیس 
قرار بود لایحه »نظــام عادلانه پرداخت« 
جز اولین اقدامات دولت سیزدهم باشد، اما 
دولت در این زمینه کوتاهی کرده و باید هرچه 

سریع تر این لایحه را به مجلس بفرستد.
علی بابایی کارنامی رئیس فراکســیون کارگری 
مجلس در گفتگو با مهر، درباره اعتراض گلایه های 
کارگران مبنی بر عدم افزایش و متناسب سازی حقوق 
این قشــر با میزان تورم و گرانی ها، علیرغم دو بار 

افزایش حقوق کارمندان دولتی و بازنشستگان لشکری و کشوری، گفت: این روزها 
کارگران و کارمندان در دو طرف یک ماجرا و در دو کفه یک ترازو، مقابل هم قرار 
داده شده اند اما این تفکر و نگاه نادرست است و نباید چنین دیدگاهی وجود داشته 
باشد.وی با تاکید بر اینکه مشکلات کارگران در کشور بسیار زیاد است، تصریح 
کرد: قشــر کارگر در بحث نقدینگی، تورم، سبد هزینه خانوار و بسیاری مسائل 
دیگر با مشکلات فراوانی مواجه هستند. ما نیز برای حل این مشکلات تلاش 
کرده ایــم و اقداماتی را انجام داده ایم.وی ادامه داد: اگر افزایش حقوق های اخیر را 

در نظر بگیریم، تعداد کسانی که زیر ۱۰ میلیون در 
کشور حقوق می گیرند بسیار کم است.بابایی کارنامی 
یادآور شد: البته ضروری است برای تناسب حقوق ها 
با گرانی ها و میزان تورم، توجه ویژه ای از سوی همه 
نهادها صورت بگیرد. دولت باید اقدام جدی در این 
زمینه داشــته باشد.وی تاکید کرد: مجلس منتظر 
لایحه نظام عادلانه پرداخت دســتمزد در کشور 
است که اگر دولت این لایحه را به مجلس بفرستد 
همه این مسائل در یک جهت قرار می گیرد و مسیر 
درست خود را به سرعت پیش می رود.رئیس فراکسیون کارگری مجلس شورای 
اسلامی در پاسخ به این سوال که چه زمانی دولت این لایحه را به مجلس خواهد 
فرستاد؟، گفت: قرار بود فرستادن این لایحه یکی از اولین اقدامات دولت پس از 
روی کار آمدن باشد، اما هنوز شاهد این تصمیم و اقدام نبوده ایم؛ بنابراین به نظر 
می رســد دولت در این زمینه کوتاهی کرده است. وی در پایان خاطرنشان کرد: 
لایحه نظام عادلانه پرداخت هر چه سریع تر به مجلس فرستاده شود. این کوتاهی 

خودش یکی از ضعف های مهم دولت سیزدهم به شمار می رود.

مجلس هنگام حذف ارز ترجیحی مراعات دارو 
نهاده های دامی و تجهیزات پزشکی را نکرد

پزشکیان نماینده مجلس:

 دولت هرچه سریع تر لایحه »نظام عادلانه پرداخت«
 را به مجلس بفرستد

رئیس فراکسیون کارگری مجلس:

عضو کمیسیون حمل ونقل شورای شهر 
تهران گفت: زمانی باید به صاحب خودرو 
فرسوده گواهی اسقاط تحویل داد که حتما 
اسقاط انجام شده باشد نه اینکه برای 

صدور گواهی هزینه ای پرداخت شود.
به گزارش تجارت نیوز، عضو کمیسیون حمل ونقل 
شورای شهر تهران در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
اسقاط خودروهای فرسوده در پایتخت چه وضعیتی 
دارد؟ اظهار کرد: متاسفانه این کار در تهران با فراز 

و نشسب های زیادی روبه رو بوده است، چرخه اسقاط خودروهای فرسوده دچار 
اشکال است.

علی اصغر قائمی ادامه داد: تحویل گرفتن خودروهای فرسوده از صاحب و اسقاط 
آن تنها به صورت شکلی انجام می شود. یعنی عملا خودرویی اسقاط نمی شود، اما 

گواهی اسقاط صادر می شود.
علی اصغر قائمی عضو کمیسیون حمل ونقل شورای شهر تهران تاکید کرد: 

در چرخه اسقاط خودروهای فرسوده باید بازنگری 
شود، زمانی باید به صاحب خودرو فرسوده گواهی 
اسقاط تحویل داد که حتما اسقاط انجام شده باشد 
نه اینکه برای صدور گواهی هزینه ای پرداخت شود.
علی اصغر قائمی عضو کمیســیون حمل ونقل 
شورای شهر تهران بیان کرد: این اقدامات موجب 
فساد می شود و ستاد بازسازی خودروهای فرسوده 

گزارشی ارائه نکرده است.
پیشتر سردار حسینی، جانشین رئیس پلیس راهور 
فراجا گفته بود که در کشور ۴۷درصد خودروها معادل ۱۷میلیون وسیله نقلیه 
فرسوده هستند که از این میزان ۷میلیون دستگاه در کلانشهرها در حال ترددند! 
فلسفه اسقاط این است خودروی فرسوده از سیکل خارج شود و خودروی جدید 
و استاندارد هم از لحاظ فنی و هم لحاظ آلایندگی وارد شود. با این لایحه جدید 
دولت و پولی شدن اسقاط باید فاتحه کیفیت، استاندارد و محیط زیست را خواند و 

اسقاط را عملا تعطیل شده تصور کرد.

بازارمسکن همچنان بی مشتری است، 
به گفته مشاوران املاک وضعیت معاملات 
مسکن در آبان ماه هم مانند ماه نخست 
پاییز کاهشی بوده و خریداران مسکن 
هنوز تصمیــم قطعی بــرای خرید در 

وضعیت کنونی نگرفته اند .
به گزارش اکوایران، بررسی فایل های پیشنهادی 
برای فروش آپارتمان در تهران نشان می دهد که 
فروشندگان همچنان علاقمند به افزایش قیمت 

پیشنهادی هستند اما خریداران علاقه ای به حضور در این بازار ندارند .
برخی از کارشناسان بازار مسکن به اثر نوسانات احتمالی بازارهای رقیب مسکن 
بر این بخش اشاره می کنند و معتقدند معاملات مسکن دچار رکود شده و احتمالا 
این روند تا پایان سال ادامه پیدا کند هرچند در چنین شرایطی قیمت خانه کاهشی 
نخواهد بود اما رشد قیمت ها هم به آرامی انجام می شود. یک فعال بازار مسکن 
معتقد است: املاک مسکن، ارز، طلا و بورس چهار بازار رقیب هستند که معمولا 

تحولات آنها بر یکدیگر معمــولا در میان مدت 
و بلندمدت خود را نشــان می دهد. در مواردی نیز 
اثرات بازارها بر یکدیگر فوری است. یعنی ممکن 
است وقتی سرمایه ها به سمت دلار می رود مسکن 
مقداری متوقف شود اما نهایتا عقب ماندگی خود را 
جبران می کند .سرمایه گذار دنبال سود کوتاه مدت 
است. در یک دوره بورس اوج می گیرد و سرمایه ها 
به آن سمت می رود. در مقطعی بازار مسکن دچار 
این وضعیت می شود، یک موقع هم در بازار ارز این 
اتفاق می افتد. در ایران کسی به شکل بلندمدت در بورس سرمایه گذاری نمی کند. 
همه می خواهند سریع به سود برسند. این باعث خروج سریع از یک بازار و ورود 
سریع به یک بازار دیگر می شود. به گفته مشاوران املاک وقتی دلار مقداری 
تکان می خورد همه منتظر می مانند تا ببینند اوضاع چگونه می شود. اما در بازار 
کنونی  فروشندگان بسیار بیش از خریداران هستند . فعالان این بازار پیش بینی 

می کنند تا پایان سال روند بازار مسکن به همین شکل ادامه داشته باشد .

 رواج گواهی پولی اسقاط خودرو!
اسقاط ساختگی خودروهای فرسوده

برگ ریزان مشتری در پاییز بازار مسکن
آپارتمان های بی مشتری همچنان گران می شوند

اما دولت از قیمت دستوری دست بردار نیست!
شروع تخفیف تولیدکنندگان با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی کالاهای اساسی 

برخی دســتگاههای دولتی در حالی همچنان بر 
روی قیمتگذاری دستوری برخی از کالاها اصرار 
دارد که تجربه چند ماه گذشــته مبنی بر حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی که منجر بــه خروج اجباری 
دولت از نرخگذاری این کالاها شــد نشان داده 
که بازار در حال بازگشت به رقابت سابق است و 
تولیدکنندگان حتی حاضر شده اند بر روی قیمت 
محصولاتشان تخفیف های جدی برای مصرف 

کنندگان در نظر بگیرند.
به گزارش آنلاین، ارز ۴۲۰۰ تومانی چند ماهی هســت که 
از روی برخــی کالاهای وارداتی یا مواد اولیه مورد نیاز تامین 
کالاهای اساسی برداشته شده اســت. در ابتدای کار، بازار با 
نوسانات منطقی و در برخی بخش ها روانی در حوزه قیمتی 
مواجه بود و بسیاری از مصرف کنندگان نه تنها کالا را نسبت 
به قبل با درصد افزایش بسیار چشمگیر خریداری می کردند، 
دسترسی آنها نیز به دلیل کاهش تولید برخی از کارخانجات 

سخت شده بود.
در واقع، تلاطماتی که در بازار ناشی از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 

رخ داد، زمینه ای را فراهم کرد تا تورمی که دولت قصد داشت 
آن را در ماههــای ابتدایی آغاز به کار خود کنترل کند، دوباره 
ســر به فلک بکشد و زمینه ساز فشار هر چه بیشتر به اقشار 

مختلف مردم باشد.
در عین حال، تولیدکنندگان نیز متاثر از بالا رفتن سطح منابع 
مورد نیاز برای واردات مواد اولیه و اقلام مورد نیاز تولیدات خود، 
در سردرگمی به سر می بردند و باور نداشتند که دولت بالاخره 
بســاط ارز ۴۲۰۰ تومانی را جمع کند؛ به خصوص اینکه این 
تصمیم از زمان دولــت دوازدهم مطرح بود و به دلیل برخی 
ملاحظات دولت از اجرای طرح مرتبط با آن، بارها و بارها به 
تعویق افتاد و به همین دلیل، تصور برخی ذی نفعان این بود که 
این بار هم دولت از مواضع خود در حذف ارزهای ارزان کناره 
گیری کرده و یا حداقل استثنائاتی قائل خواهد شد؛ در حالیکه 

بازی این چنین نبود و ورق به شکل دیگری برگشت.
دولت علیرغم تمامی نگرانی ها و البته صدای مخالفی که با 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی داشت این اقدام بزرگ را انجام داد و 
تبعات ناشی از آن را نیز پذیرفت، به نحوی که گرانی گسترده 
مواد غذایی و کالاهای اساسی مورد نیاز مردم حتی نتوانست 

آمار و ارقام فزاینده خود را در گزارش های دولتی پنهان کند و 
این گزارش ها همگی اذعان داشتند که قیمتها بعضا تا ۳ برابر 
یعنی معادل ۳۰۰ درصد به بالا هم رفته است؛ هر چند دولت 
به موازات تلاش کرد تا سیســتم یارانه ای را اصلاح کرده و 
زمینه را برای تمامی افرادی که به یارانه های نقدی دسترسی 

نداشتند، تا جایی که منابع اجازه می دهد، فراهم نماید.
حالا چند ماهی گذشته است و شاید مهمترین دستاورد حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی بعد از ذخیره منابع را بتوان رقابتی شدن بازار 

بدون هیچ رانتی دانست که این در درازمدت به طور قطع به 
نفع تولیدکنندگان و مصرف کنندگان و حتی در یک پله بالاتر 
دولت است؛ چراکه دیگر تحت فشار اعتراض مردم و نمایندگان 

مجلس برای گرانی ها قرار نخواهد گرفت.
گشت و گذاری در بازار هم این را به خوبی نشان می دهد که 
در برخی از کالاها که تولیدکنندگان زیادی در آن مشغول به 
فعالیت هستند، قیمتها در حال رسیدن به تعادل است و زمینه به 
گونه ای فراهم شده تا هر شرکتی با ابتکاراتی که به خرج می 
دهد، مصرف کننده را برای خرید کالای خود اقناع نماید؛ البته 
دامنه این ابتکارات ممکن است هم در قیمت و هم در کیفیت 
و نوع بسته بندی خود را نشان دهد تا مصرف کنندگان را به 

خرید ترغیب نماید.
گزارش های میدانی اقتصاد آنلاین از فروشگاههای سطح 
شهر تهران نشانگر آن است که اتیکت های تخفیف به روی 
برخی از کالاها برگشته و حتی سوپرمارکت داران نیز با نصب 
نوشته هایی بر پشت شیشه مغازه های خود تلاش دارند تا از 
تخفیف هایی خبر بدهند که تولیدکنندگان در نظر گرفته و در 

عین حال مردم نسبت به آن راغب هستند.

در عین حال، در فروشگاههای زنجیره ای نیز مجدد برخی 
از سبدهایی که ماهها بود بساط آنها در راهروهای فروشگاهها 
جمع شده بود یا محدود به برخی کالاهای غیرضروری خانوارها 
بود، را در معرض دید مصرف کنندگان و خریداران گذاشته و 
این بار، آنها را از برخی کالاهای اساسی پر کرده است که اتفاقا 
سالهای متمادی ارز ۴۲۰۰ تومانی گرفته بودند و دولت هم به 
اصطلاح نرخ آنها راکنترل می کرد، اما در نهایت نه تنها کالا 

کمیاب می شد، بلکه قیمت آن نیز بالا می رفت.
اکنون برخی کالاها همچون برنج خارجی، شــکر، روغن 
و برخی محصولات شــوینده مجدد به ســبدهای تخفیف 
فروشگاهی باز گشته اند و بنابراین مصرف کنندگان می توانند 

کالاها را با نرخ رقابتی خرید کنند.
اما این تمام ماجرا نیســت، بلکه دولت هنوز هم به این باور 
نرسیده که اگر دست از قیمتگذاری دستوری بردارد و رقابت را 
در بازار دیکته کند، نه تنها تولیدکنندگان خطوط تولیدی خود 
را متوقف نخواهند کرد، بلکه مصرف کنندگان هم کالا را با 
قیمت و کیفیت مناسب تری دریافت کرده و از رقابت بخش 

تولید منتفع می شوند.

قیمت نان؛ جنگ پیدا و پنهان نانوایان  و تعزیرات
گران نشدن آرد توجیه خوبی برای گران نشدن نان نیست!

نانوایان می گویند تعزیرات ما را متهم به گرانفروشــی و کم فروشی 
می کند و جریمه های چندصد میلیونی برای ما در نظر می گیرد اما وقتی 

نرخ را طبق قانون نداده اند تخلفی هم صورت نگرفته است.
بحث گندم، آرد و نان از مباحث اســتراتژیکی است که همیشه دولت ها و مردم روی 
آن حساسیت بالایی نشان داده اند. در همین راستا به گفته مسئولان و کارشناسان برای 
پیشــگیری از خروج آرد از چرخه تولید و تبدیل شدن به نان، دولت اقدام به نصب کارت 
خوان های هوشمند در واحدهای نانوایی کرد که هزینه بالایی نیز برای دولت همراه داشت 
اما به نوعی به شکست انجامید. با این وجود به گفته افراد فعال در صنف نانوایان، اشتباه 
دولت در این بود که تصور می کرد اگر نانوا یک یا دو کیســه از آردی سهمیه ای خود را 
که مازاد می آید به صورت آزاد بفروشد باعث رقم خوردن قاچاق نان و خروج نان از چرخه 
تولید می شود این در حالی است که این ارقام اصلا قابل مقایسه با ارقام اعلامی از سوی 
مسئولان نیست و آرد از مبادی دیگری خارج می شود. از سوی دیگر بنا به حساسیت دولتها 
بر روی مساله نان که ارتباط مستقیمی با سفره مردم دارد دولت بر خرید تضمینی گندم 
بسیار پافشاری دارد و از سوی دیگر هر سال نرخ خرید تضمینی گندم را افزایش می دهد تا 
ضمن حفظ تولید به افزایش انگیزه برای کشاورزان و توسعه کشت گندم نیز کمک کند.با 
این وجود اگرچه کارشناسان بسیاری از جمله »محمد امین آسودار« فعال بخش کشاورزی 
نظری غیر از این دارند و به خبرنگار بازار می گویند افزایش نرخ صرفا راهگشا نیست و دولت 
برای توسعه تولید گندم و یا حتی خودکفایی برای عملکرد و بهره وری را در واحد سطح بالا 
ببرد. اما دولت کماکان برای تامین نان مردم کماکان بر روش افزایش نرخ خرید تاکید دارد. 
با تمام این تفاسیر واحدهای نانوایی سراسر کشور از سالهای دور با مشکلی ثابت و همیشگی 
مواجه هستند و آن به روز نبودن نرخ نان است که دولت ها همواره از واقعی کردن آن امتناع 
می کنند. به طوری که برخی فعالان در این حوزه معتقدند دولت اگرچه می داند نرخ نان 
به روز نیست اما در راستای پیشگیری از هرگونه واکنش جامعه همیشه از افزایش قیمت 

نان اجتناب کرده است. به طوری که نرخ فعلی نان در حقیقت نرخ سال ۱۳۹۹ است که در 
سال ۱۴۰۰ به نانوایان اعلام شده است و حال که ۸ماه از سال جاری نیز می گذرد هنوز 
نرخ جدیدی از سوی دولت تصویب نشده است و به گفتهمحمد حسن جلالی مدیرکل 
هماهنگــی و نظارت آرد و نان بازرگانــی دولتی در حالی که بنابر آمار تاکنون ۹۹ درصد 
واحدهای نانوایی به کارت خوان مجهز شده اند، قرار نیست با اجرای طرح هوشمند سازی 
تغییری در قیمت نان برای مصرف کننده ایجاد شود و مابه  التفاوت قیمت یارانه  ای و تمام 
شده توسط دولت به نانوایی  ها پرداخت می  شود. با این وجود واحدهای نانوایی می گویند 
تنها بخش کوچکی از مابه التفاوت نامبرده به نانواها داده می شود و نه تمام آنچه نانوا از این 
راه متضرر می شود.بیژن نوروز مقدم رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران در این خصوص 
به بازار می گوید: دولت فقط ۱۵درصد برای تامین مقداری از هزینه های اجاره بهای ملک، 
نرخ کارگری و غیره را داده که جوابگو نیست چون به عنوان مثال قیمت دستمزد کارگران 
در ابتدای سال ۵۷درصد افزایش پیدا کرد و به تبع آن مزایای قانونی که به کارگر تعلق 
می گیرد نیز اضافه شد. نوروز مقدم خاطر نشان می کند: مساله اینجا است که دولت فکر 
می کند چون آرد را گران نمی کنند نان هم نباید گران شود! درصوتی که بیش از ۸۰ درصد 
هزینه تولید نان مربوط به مواردی غیر از قیمت آرد است؛ یعنی آرد حدود ۱۵ تا ۲۰ درصد 
در قیمت تمام شده نان تاثیر دارد. وی می گوید: ما سال ۱۳۹۸ که نرخ گرفتیم نرخی بود 
که بعد از ۵ سال اعلام شد و قول دادند سال بعد جبران کنند اما سال ۹۹ با پیگیری ها و 
درخواستهای که انجام شد ۱۶ ماه طول کشید تا نرخ سال ۹۹ را در تاریخ اول تیر ۱۴۰۰ 
به ما دادند و در آن هم نوشته شد این نرخ مربوط به ۱۴۰۰ است! نوروز مقدم ادامه داد: با 
وجود اینکه حدود ۸ ماه از سال ۱۴۰۱ می گذرد متاسفانه آقایان مسئولین هیچ کاری نمی 
کنند و همانطور که گفتن تنها یک ۱۵ درصد برای تامین مقداری از هزینه های واحدهای 
نانوایی پرداخت کردند.بر اســاس این گزارش، فعالان صنف نانوایان کشور می گویند: با 
روندی که دولت در اعلام کردن نرخ نان با فواصل چندساله در پیش گرفته عملا عایدی 

ما نانواها به نرخ دو سال پیش است و خرج شان به نرخ روز و با تورم ۴۰درصدی است که 
مسئولان اعلام می کنند؛ و این به معنای عدم همخوانی دخل و خرج نانوا جماعت با هم 
است.نوروز مقدم با تایید این حرف می گوید: در حال حاضر درآمد ما به نرخ سال ۹۹ است 
اما به نرخ سال ۱۴۰۱ هزینه می کنیم. این در حالی است که در سال جاری افزایش تورم و 
هزینه های جانبی و قیمت دیگر کالاهای اساسی چندصد درصد افزایش پیدا کرده و مسلما 
تاثیر منفی بر حوزه ما نیز دارد.رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران خاطر نشان می کند: از 
یکسو به ما نرخ نمی دهند و از سوی دیگر برای واحدهای نانوایی جرایم سنگین تعیین می 
کنند؛ به این معنا که نه تنها نرخ نداده اند بلکه کنترل هم می کنند و تاکید دارند به نرخ قبلی 
نان بفروشیم.وی ادامه داد: این در شرایط است که فروش نان به نرخ سال ۹۹ برای هیچ 
واحد نانوایی صرف ندارد پس واحد نانوایی مجبور است به هر نحوی شده بالا و پایین کند 
تا بتواند هم نان مردم را تامین کند و هم اینکه بتوانید مزد کارگر را بدهد.نوروزی مقدم با 
بیان اینکه واحدهای صنفی که حتی تا ۴۰۰ میلیون تومان جریمه شده اند، فزود: دلیل آن 
هم این است که تخلف یک روز را برای ما ده روز حساب می کنند و تعزیزات هم این ده 
روز را بنا به دستور سران سه قوا تا ۱۰ برابر هم جریمه می کند! در حالی که وقتی نرخ را 
طبق قانون نداده اند تخلفی هم قائدتا صورت نگرفته است. بنابراین اگر یک میلیون تومان 
جریمه شویم در پایان به ۱۰۰ میلیون تومان می رسد!وی در پاسخ به این سوال که تعزیرات 
عمدتا با کدام موارد به عنوان تخلف برخورد می کند، می گوید: اصلی ترین آنها کم فروشی 
و گران فروشی است و عامل اصلی آن نیز ندادن نرخ است چون اگر نرخ بدهند قطعا نانوا 

دچار گران فروشی یا کم فروشی نمی شود.
بر اساس این گزارش، برخی نانوایان می گویند: دولت خود اعلام می کند وقتی نرخ نان 
اعلام نشده می توانید چانه های نان را کوچکتر بگیرید اما زمانی که تعزیرات مراجعه می 
کند این اقدام ما را تخلف کم فروشی قید می کند و ما مشمول جریمه های سنگین می 
شویم. با این وجود رئیس اتحادیه نان سنتی تهران در این خصوص می گوید: امسال چنین 
چیزی را به ما نگفته اند و فعلا پای شان را روی گلو ما گذاشته اند.از سوی دیگر بر اساس 
این گزارش، یکی دیگر از اصلی ترین مسائل و چالش هایی که واحدهای نانوایی با آن 
مواجه هستند در کنار پایین بودن کیفیت آرد به دلیل عدم ترکیب شدن با آردهای خارجی، 
بحث خروج کارگران خبره از این صنف است که این دو عامل خود موجب کاهش یافتن 

نان های بخش سنتی به صورت خاص می شود. به طوری که »احمد محمدی« فعال 
صنف نانوایان در پاسخ به این سوال که چرا نان های سنتی مانند گذشته کیفیت ندارد و 
آیا ناشی از بی کیفیتی آرد است یا عوامل دیگری بر آن موثر است، به بازار گفت: مهمترین 
عامل موثر بر این امر این است که در بخش نان سنتی مثل سابق که استاد کارهای قدیمی 
و کهنه کار روی کار بودند حضور ندارند که به اصطلاح از ۴ صبح مشغول کار می شدند و 
خمیری با کیفیت تولید کنند. محمدی افزود: مساله اینجا است که از یک طرف گندم یک 
موجود زنده است و باید حداقل ۶ ماه خواب داشته باشد بعد آرد شود که بتواند کیفیت داشته 
باشد، یعنی از گندم تازه نان خوبی به دست نمی آید.محمدی ادامه داد: از سوی دیگر پس 
از تبدیل آرد به خمیر نیز باید خواب داشته باشد تا به درستی عملیات تخمیر صورت بگیرد 
اما به دلیل خروج استاد کاران از این صنف و عدم جایگزینی نیروهای متخصص دیگر این 

مراحل به درستی طی نمی شود و لذا نان خوبی پخت نمی شود.
قامتعلی عزیزی فعال بخش نیز در این خصوص به بازار می گوید: تا پیش از این بارها 
اعلام کرده بودیم که مراکز فنی حرفه ای شــهرهای مختلف می توانند برای آموزش 
کارگران تخصصی صنف نانوایی وارد عمل شوند اما مساله امروز ما این است که به دلیل 
عدم توانایی واحدهای نانوایی در پرداخت هزینه های کارگری، به ناچار به تدریج خبره های 
کار از این صنف بیرون می روند.عزیزی افزود: در این راســتا اگر بخواهیم حقوق کارگر 
نانوایی تامین شود باید اول نرخ عادلانه ای برای نان داده شود نه اینکه انتظار داشته باشیم 
واحدهای نانوایی به نرخ دو سال پیش نان بفروشند و به نرخ روز کارگر خود را راضی نگه 
دارند. در عیر این صورت قائدتا هر روز شاهد خارج شدن کارگران دوره دیده و یا ماهر از این 
صنف خواهیم بود. وی خاطر نشان کرد: متاسفانه هر زمان که صنف نانوایان در پی پیگیری 
حق و حقوق خود هستند اتفاقی می افتد و مانع به نتیجه رسیدن آن می شود مثل حال 
که علیرغم پیگیری های ۸ ماهه و درخواست افزایش حداقل ۷۰درصدی نرخ نان با وقوع 
اتفاقات اخیر در جامعه شاهد مسکوت ماندن پرونده نرخ نان هستیم.گفتنی است بر اساس 
این گزارش، صنف نانوایان بر اساس آنالیزی قیمتی و هزینه ای که ارائه دادند درخواست 
افزایش ۲۰۰درصدی قیمت نان را داشته اند تا تولید برای آنها مقدور باشد اما دولت حتی 
با افزایش قیمت های نه چندان زیاد قیمت نان نیز توافق نمی کند و حال که هشت ماه از 

سال می گذرد هنوز تکلیف قیمت نان را روشن نکرده است.


